

قرار وزاري رقم 270 / 2020 - 18/3/2020 بشأن شروط منح رخص السوق الخاصة لغير الكويتيين

شروط منح رخص السوق لغير الكويتيين

طبقاً للقرار الوزاري رقم 270/2020

يشترط في طالب الحصول على رخصة سوق خاصة أو عامة من غير الكويتيين أن يكون حاصلًا على إقامة قانونية في البلاد مضمّن عليها سنتان على الأقل « وأن لا يقل راتبه الشهري عن ستمائة دينار كويتي ، وأن يكون حاصلًا على شهادة جامعية.

أولاً: الفئات المستثناة من شرط الإقامة والراتب والشهادة الجامعية .

1. زوجة الكويتي أو أرملته أو مطلقة من الأجنبي ممن لديها أبناء منه.
2. أزواج الكويتيات وأبناؤهن من الأجنبي.
3. المقيمون بصورة غير قانونية ويحملون البطاقات الأمنية والضمان الصحي سارية المفعول.
4. أعضاء الهيئات الدبلوماسية.
5. اللاعبين المحترفون لدى الأندية والاتحادات الرياضية بالجهات الحكومية.
6. السائقون والمندوبون بالجهات الحكومية والمندوبون العامون فقط ممن لديهم رخص سوق قانونية صادرة من بلدهم أو أي بلد آخر سارية المفعول.
7. العمالة المنزلية ومن في حكمهم العاملون لمدة لا تقل عن (2) سنتان متصلتان لدى نفس الكفيل بشرط تغيير المهنة إلى سائق.
8. الفنيون المتخصصون بالمجالات النفطية بشركات النفط.
9. اختصاصيو العلاج الطبيعي وجميع فنيو المهن الطبية الأخرى.
10. الطيارون ومساعدوهم والقباطنة وقائدو ومرشدو السفن.
11. مغسلو الموتى.

12. ربات البيوت ولديهم أبناء وأزواجهم من الفئات التالية.
- الطيارون ومساعدوهم والقباطنة وقائدو ومرشدو السفن.
- القضاة وأعضاء النيابة العامة.
- المستشارون والخبراء.
- أعضاء هيئة التدريس بالجامعات والمعاهد
- الأطباء والصيدلة.
- المدراء التنفيذيون والمدراء العامون ومساعدوهم

ثانياً : الفئات المستثناة من شرط الإقامة والراتب بشرط وجود الشهادة الجامعية .

1. القضاة وأعضاء النيابة العامة .
2. المستشارون والخبراء.
3. أعضاء هيئة التدريس بالجامعات والمعاهد التطبيقية.
4. الأطباء والصيدلة.
5. الصحفيون والإعلاميون.
6. المهندسون.
7. الأطباء البيطريون.
8. الباحثون بجميع مسمياتهم والقانونيون والمترجمون والمدرسون والأخصائيون الاجتماعيون وأمناء المكتبات وأئمة المساجد والمؤذنون العاملون في الجهات الحكومية.
9. المدربون الرياضيون العاملون في الاتحادات الرياضية والأندية في الجهات الحكومية.

ثالثاً : الفئات المستثناة من مدة الإقامة بشرط وجود راتب 600 دينار والشهادة الجامعية.

1. المدراء التنفيذيون والمدراء العامون ومساعدوهم بمسمياتهم المختلفة
2. المدراء بجميع مسمياتهم.
3. المحاسبون بجميع مسمياتهم
4. الفيزيائيون والكيميائيون والجيولوجيون.
5. المندوبون بجميع مسمياتهم.

- تلغى رخصة السوق الحاصل عليها السائق أو المندوب في الجهات الحكومية والمندوب العام بإلغاء إقامته في البلاد أو تغيير مهنته التي استخرج على أساسها الرخصة ، ولا يمنح بدلا منها إلا بعد مضي سنتين وبإجراءات جديدة.
- تلغى الرخصة عند تغيير المهنة لمهنة لا يشملها القرار أو بإلغاء إقامته في البلاد .
- يجوز لمدير عام الإدارة العامة للمرور إعادة سريان الرخصة في حال تغيير مهنته مباشرة إلى مهنة مطابقة للشروط العامة بهذا القرار واستثناءاته.
- تلغى رخصة ربة المنزل في حال تغيير إقامتها أو تغيير مهنة الزوج إلى مهنة لا يشملها القرار .
- يستثنى السائقين حاملي المادة (20) في حال إلغاء إقامتهم خارج البلاد أكثر من 6 أشهر أو الذين أُلغيت إقامتهم لغير الأسباب الأمنية أو الصحية بشرط أن يكون استقدام السائق على ذات صاحب العمل أو أقاربه من الدرجة الأولى وتكون سمة الدخول بمهنة سائق .

الخدمات الإلكترونية لإدارة العامة للمرور



العلامات المرورية



خدمات رخص السوق



حجز موعد اختبار القيادة



معاملات المرور



الاختبار النظري التحريبي



قانون المرور





GENERAL TRAFFIC DEPARTMENT



Ministerial decree no. 270\2020 – 18\3\2020 CONCERNING THE CONDITIONS FOR GRANTING PRIVATE DRIVING LICENSES TO NON-KUWAITIS

THE CONDITIONS FOR GRANTING PRIVATE DRIVING LICENSES TO NON-KUWAITIS

Ministerial decree no. 270\2020



The applicants must have a private or general driving license as well as a legal residency in Kuwait for more than two years. The applicants should be a university degree graduate, and must be earning a monthly salary of no less than six hundred Kuwaiti dinars.

First: the excluded applications from the residency, salary, and university degree categories

- 1- Spouse of a Kuwaiti Citizen who bore his children (be it a widow or divorcee).
- 2- Spouse of Kuwaiti wife and their children.
- 3- Stateless members who possess a valid security card and health insurance.
- 4- Diplomatic members.
- 5- Professional club players at sport federations in governmental agencies.
- 6- Drivers and agents of government agencies and other general delegates who hold a valid legal driving license in their countries or other countries.
- 7- Domestic workers who worked for a minimum period of two consecutive years with the same sponsor and changed their residence title to driver profession.
- 8- Technicians and specialists in the oil fields sectors.
- 9- Physiotherapists and all technicians of medical field professions.
- 10- Pilots, co-pilots, captains, helmsmen and guides of service vessels.
- 11- Morticians.
- 12- Housewife spouse of the below mentioned

professions (who has children):

- Pilots, first officers, co-pilots, captains, helmsmen of guide vessels.
- Judges and members of the public prosecution.
- Consultants and experts.
- Faculty members in universities and applied education institutes.
- Doctors and Pharmacists.
- Executives , general managers and their assistants.

Second: groups which are exempted from residency requirement, salary and on the condition of holding university degree:

- 1- Judges and members of public prosecution.
- 2- Consultants and experts.
- 3- Faculty members in universities and applied education institutes.
- 4- Doctors and Pharmacists.
- 5- Journalists and reporters.
- 6- Engineers.
- 7- Veterinarians.
- 8- Researchers, law members, translators, Teachers, Social Workers, Librarians, Mosque Imams, Muezzins and government employees.
- 9- Sport trainers in sport federations and public sector clubs.

Third: groups who are exempted from residency duration, however meeting salary conditions over 600 KD and university degree:

- 1- Executives, General Managers and their assistants.
- 2- All Managers.
- 3- All Accountants.
- 4- Physicists, Chemists and geologist.
- 5- Representatives and Delegates.
- Upon cancelling the residences or changing careers, the

obtained driving license of agents in public sectors and general delegate, shall be cancelled. And they shall not obtain a driving license for 2 consecutive years, whereby they must proceed on issuing a new driving license after that period.

- Upon changing careers to a job that is not mentioned in the decision or cancelling the residency, the driving license shall be canceled.
- Upon changing careers to another that is included in the decision and their exempts, the General Manager of the GD of Traffic may permit the revalidation of the driving license.
- Housewife license shall be canceled if they changed their residency article or their spouse changed their career to another that is not included in the decision.
- Article (20) drivers whose residency was cancelled for staying out of the country for more than 6 months (non-security or health reasons), shall be exempted, if the driver was recruited as a driver by the same sponsor or the sponsor is from first-degree relatives.

Electronic Services of the General Traffic Department



Traffic signs



market licensing services



Book a driving test appointment



Traffic Transactions



Experimental theory test



Traffic Law

